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3434 ‐ برای بانوان حامله روزه گرفتن بهتر است یا روزه نرفتن؟

سوال

زنان باردار بهتر است روزه را بیرند یا نه؟

پاسخ مفصل

الحمدله.

زن باردار نیز مانند دیران ملف به روزه است، اما در صورت که ترسید زیان متوجه خودش یا جنینش شود روزه نرفتن

برایش مباح و بلا مانع است.

ابن عباس ـ رض اله عنهما ـ دربارهی آیهی وعلَ الَّذِين يطيقُونَه فدْيةٌ طَعام مسين (و بر کسان که [روزه برایشان] طاقت

فرساست، کفارهای است که خوراک دادن به بینوایان است) مگوید: این رخصت برای پیرمردان و پیرزنان است که روزه

برایشان سخت بود، که افطار مکردند و برای هر روز به ی مسین غذا مدادند، و زنان شیرده و آبستن در صورت که [از

زیان] بر فرزندانشان ترسیدند، که آنان نیز افطار مکنند و [به مساکین] غذا مدهند به روایت ابوداود (۲۳۱۷) با تصحیح

آلبان در إرواء الغلیل (۴/ ۱۸، ۲۵).

این را باید دانست که افطار برای زن باردار ممن است جایز، یا واجب، و یا حرام باشد:

ـ در صورت که روزه برایش طاقت فرسا است اما زیان ندارد، جایز است که روزه نیرد.

ـ در صورت که روزه به وی یا جنینش آسیب وارد کند، واجب است که روزه نیرد.

ـ و در صورت که روزه نه برایش سخت است و نه زیان دارد، روزه نرفتن حرام است.

شیخ ابن عثیمین ـ رحمه اله ـ مگوید:

«زن باردار از دو حالت خارج نیست:

ی اینه قوی و سرحال باشد و در اثر روزه دچار سخت نشود و روزه تاثیر بدی روی جنینش نداشته باشد. در این حالت

این زن باید روزه بیرد، زیرا عذری برای ترک روزه ندارد.

https://archive-1446.islamqa.info/fa/answers/3434/%D8%A8%D8%B1%D8%A7%DB%8C-%D8%A8%D8%A7%D9%86%D9%88%D8%A7%D9%86-%D8%AD%D8%A7%D9%85%D9%84%D9%87-%D8%B1%D9%88%D8%B2%D9%87-%DA%AF%D8%B1%D9%81%D8%AA%D9%86-%D8%A8%D9%87%D8%AA%D8%B1-%D8%A7%D8%B3%D8%AA-%DB%8C%D8%A7-%D8%B1%D9%88%D8%B2%D9%87-%D9%86%DA%AF%D8%B1%D9%81%D8%AA%D9%86
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حالت دوم این است که زن به سبب حامل یا ضعف بدن یا دیر عوامل تحمل روزه را نداشته باشد. در این حال وی روزه

نمگیرد، به ویژه اگر روزه برای جنینش خطر داشته باشد که در این صورت روزه نرفتن برایش واجب است» فتاوی

الشیخ ابن عثیمین (۱/ ۴۸۷).

شیخ بن باز ـ رحمه اله ـ مگوید:

«حم زن باردار و مادران شیرده مانند حم بیمار است، و در صورت که روزه برایشان سخت باشد مشروع است که روزه

از علما بر این مذهب هستند که این زنان کاف بر آنها واجب است. برخ ام تواناییرند و همانند بیمار قضای آن در هنن

است به جای هر روز به ی بینوا غذا دهند، اما این قول است مرجوح و درست این است که باید مانند مسافر و بیمار

قضای آن را [در هنام توانای] به جای آورند، زیرا خداوند متعال مفرماید:

ومن كانَ مرِيضا او علَ سفَرٍ فَعدَّةٌ من ايام اخَر [بقره: ۱۸۵]

(پس هر که بیمار یا در سفر است [باید به شمار آن] تعدادی از روزهای دیر [را روزه بدارد]).

همینطور حدیث انس بن مال کعب دال بر این مساله است، آنجا که رسول اله ـ صل اله علیه وسلم ـ مفرماید: خداوند

روزه و نصف نماز را از مسافر برداشته و زنان آبستن و شیرده را از روزه معاف داشته است [رواه الخمسة]».

تحفة الإخوان بأجوبة مهمة تتعلق بأركان الإسلام (۱۷۱).

واله اعلم


